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ОТЧУЖДЕНИЕ КАК МАТРИЦА КУЛЬТУРНОГО СУЩЕСТВОВАНИЯ ЧЕЛОВЕКА 
 

М.П. Голуб-Бережная 
 
 

Раскрывается смысл понятия отчуждения. Оно сопоставляется с понятием ухода, утверждающимся 
в современной философии культуры. Отчуждение рассматривается как неизбежный модус бытия, как 
матрица культурного существования человека. Проанализированы отрицательные и положительные 
стороны процесса отчуждения, дана классификация форм отчуждения. Выделены возможные формы 
культурного ухода. 

Ключевые слова: отчуждение, формы отчуждения, уход, виды ухода, самобытие человека, 
самореализация личности, целостность личности. 
 
 
 
 
 

M.P. Goloub-Berezhnaya 
Estrangement as matrix of man's social existing 

The essence of the notion estrangement is considered. It is correlated with the notion of leaving, firmly 
established in modern culture philosophy. Estrangement is considered as an inevitable mode of existing, as matrix 
of man's cultural existing. It is analyzed negative and positive sides of estrangement process, classification of 
estrangement forms is given. In this case possible forms of cultural leaving are distinguished. 

Key words: estrangement, forms of estrangement, leaving, forms of leaving, man's self-existing, individual's 
self-realization, individual's integrity. 
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